
 

 

 
 
 
 

 I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut skal jeg hermed fremlægge 

følgende spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

 

Spørgsmål 

 Har Landsstyret planer om fortsat udvikling af indhandlingsmulighederne i 

forbindelse med fiskeriet i Østgrønland? 

 Har Landsstyret tænkt sig at gøre noget ved situationen omkring det 

lukkede indhandlingsanlæg i Kuummiut således at det kan genåbnes? Eller 

er der kræfter i gang om, at få anlægget leveret tilbage til Royal 

Greenland?  

 I Landsstyrets koalitionsaftale er følgende aftalt omkring Østgrønland: 

“Der skal etableres en handlingsplan der skal fremme fiskeriet i 

Østgrønland ved Tasiilaq og Ittoqqortoormiit, med særlig henblik på 

indhandling og forædling.”  - hvornår kan man regne med at denne aftale 

træder i kraft? Hvornår er deadline for en realisering af handlingsplanen? 

(Landstingsmedlem Laura Tàunâjik, Siumut) 

 

Begrundelse: 

I forbindelse med driften af fiskerianlægget i Kuummiut, har der i tiden efter at 

KGH ikke længere drev anlægget og i tiden op til i dag, været mange forskellige 

ejere. Fiskerianlægget i Kuummiut   som lukkede sidste år,  har i de senere år kørt 

ganske udmærket med grønlandsk ledelse, og det vides i dag ikke hvilke planer 

der er om at genåbne anlægget. Anlægget i Kuummiut har ikke kun fungeret til 

glæde for fiskerne i Kuummiut, idet fiskere fra andre bygder også har kunnet 

foretage indhandling.   

Anlægget i Sermiligaaq som har haft stor succes med indhandling af hellefisk er i 

dag lukket ned og har ikke haft noget at bestille i flere år.  
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I Tasiilaq området og i selve Tasiilaq har der tidligere været indhandling af torsk 

og produktion af saltfisk, men disse tiltag er også lukket ned, idet anlæggene er så 

forfaldne, at de ikke længere kan bruges til fiskeindustri.  

 

I Østgrønland og ikke mindst i Tasiilaq og de omkringliggende bosteder har der 

været anlagt målsætninger omkring udvikling af fiskeriet og fiskeindustrianlæg, 

og det formodes at torskens forsvinden sammen med andre faktorer, har været 

medvirkende til, at det ikke i større grad er lykkedes at indfri de ønskede tiltag.   

 

I de senere år er torsken begyndt at vende tilbage igen, og det forlyder, at der er 

nok hellefisk, ligeledes har der været udført en del forsøgsfiskeri, hvorfor det må 

formodes, at der foreligger rigelige datamængder omkring fiskearterne og deres 

bæredygtighed.   

 

Ledigheden i Østgrønland er stor, og da fiskeriet hidtil har udgjort en væsentlig 

del af den bærende økonomi, og nu er lukket helt ned, er der ingen muligheder for 

at foretage indtjening af nogen art.   

 

Jeg håber at Landsstyrets koalitionsaftale snarligt træder i kraft således, at 

udviklingstiltagene i Østgrønland kan opstartes.  

 

Jeg ønsker at mine spørgsmål besvares indenfor 10 arbejdsdage.    

 


